
Za rok tu máme novou budovu plnou veselých 
dětí a nových neokoukaných učitelů. Díky 
obrovskému nasazení celého kolektivu vedení 
obce i mateřské školy, si mohou rodiče v Letech 
i spádovém Karlíku, Mořince a Černolicích 
konečně oddechnout. Věříme, že děti budou 
v místní školce spokojené.
Den před začátkem školního roku přestřihli 
slavnostní zlatou pásku spolu s Bárou Tesařovou 
paní poslankyně Ing. Věra Kovářová i starostové 
okolních obcí. Paní poslankyně nás všechny 
ve svém projevu přenesla do školkových let, kde 
se tvoří pevná přátelství často na celý život. Děti 
zatančily, Olda Burda vtipně komentoval a paní 
ředitelka mateřské školy představila nový peda-
gogický sbor. A že bylo co představovat. Třída 
s prvky Waldorfu či malé třídy s počty do 14 
dětí jsou skutečně nadstandardní.
Během slavnostní akce nám slunce svítilo, pano-
vala příjemná a pohodová atmosféra. „Oficiální“ 
projevy byly naštěstí krátké, úderné, a hlavně 

od srdce. Všichni se tak mohli záhy vypravit 
na obhlídku vnitřních prostor. Voněly novotou 
a nadšením pro kreativitu. A že ji naši učitelé 
používají, jsme se mohli přesvědčit už ve výta-
hu, který netradičně hlásí: Přízemí: „Mravenci 
a žížaly“, 1. patro: „Včelky“.
Přejme tedy všem mravencům, žížalám a včel-
kám ať si cestu školkovým životem plně užijí. 
 Markéta Huplíková
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Letovák
Události poslední třetiny letošního roku 
ovlivňovalo dění kolem krajských voleb.
Krajských voleb se v naší obci zúčastnilo 
rekordních 59,8 % voličů. ODS získala 
31,52 %, Starostové a nezávislí (STAN) 
21,87 % a Česká pirátská strana 15,08 %. 
Na úrovni Středočeského kraje pak poli-
tické rozložení sil dopadlo takto: STAN 
22,21 %, ODS 19,77 % a ANO 2011 18,54 %. 
Hejtmankou našeho kraje se stane starostka 
obce Mnichovice Petra Pecková (STAN).
Předvolební atmosféra přinesla veletoče 
v opatřeních týkajících se nošení či nenošení 
roušek. Čekalo se, až skončí volby a pak 
se v přijímaných opatřeních a zákazech 
velmi přiostřilo. Nepotřebujeme nařízení 
a zákazy. Pokud začneme u sebe, pak virová 
onemocnění porazíme.
� Komu není dobře, kašle či má teplotu, 

ten ať zůstane doma, a kurýruje se.
� Kdo se necítí na to, že chce jít do obcho-

du, ať si objedná svůj nákup on-line.
� Chcete-li jít do obchodu, vezměte si 

roušku a vydezinfikujte si ruce.
� Po příchodu domů či do jiných vnitřních 

prostor si nejdříve umyjte ruce.
� V období virových onemocnění se raději 

vyhněte velkým davům lidí.

Covid 19 a jeho důsledky na českou eko-
nomiku rozpoutal diskusi ohledně zrušení 
superhrubé mzdy. V době fungující ekono-
miky by to jistě mohla být velmi příjemná 
změna pro všechny zaměstnance bez fatálních 
dopadů na státní rozpočet. V době dnešní 
se spíše zdá, že tento krok by způsobil ještě 
hlubší propad na straně příjmů státního 
rozpočtu, a to zhruba o 70 – 90 miliard 
korun. Jelikož z vybraného měšce ve státní 
pokladně dostávají svůj zákonný podíl také 
obce na financování investic i provozu, nemíří 
tento krok k proinvestování se z krize, ale 
přesně směrem opačným – ke škrtání výdajů 
na přípravu investic či oprav. Doufejme, že 
proběhne široká diskuse jak na úrovni vlády, 
tak Parlamentu ještě před tím, než se jakékoli 
ukvapené rozhodnutí přijme.   (bt)

Mravenci, žížaly 
a včelky v nové školce

Svoz nebezpečného 
a velkoobjemového odpadu

Proběhne 7. listopadu na sběrném místě 
v ulici Polní. Sběrným místem se bude jed-
nosměrně projíždět, aby uvnitř bylo vždy 
jen jedno vozidlo. Děkujeme za dodržování 
tohoto opatření.

Novou budovu mateřské školy jsme otevřeli 31. srpna. Ti, kdo 
stavbu sledovali zpovzdálí, si možná řekli: „Neuvěřitelné“. 

KRÁTCE
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Jak funguje Obecní úřad Lety 
v současné době nouzového stavu?
Na základě vyhlášených mimořádných 
opatření bude obecní úřad otevřen v pon-
dělí od 8 do 13 hod. a ve středu od 13 do 18 
hod. Přesto, prosíme občany, aby zvážili 
nutnost osobní návštěvy a maximálně 
využívali kontakt v elektronické, telefonic-
ké či jiné distanční formě (včetně datové 
schránky). Pro sjednání schůzky lze využít 
objednávkový formulář: www.obec-lety.cz/
kontakty/kontaktni-formular/
l Na úřad vstupujte výhradně 

s nasazenými rouškami.
l V chodbě úřadu použijte dezinfekci rukou.
l Noste si svou vlastní propisovací tužku.
l Vstupujte jednotlivě.

Na vjezdu do obce směrem 
od Rovin byl během letních 
prázdnin instalován radar, proč?
Radar byl původně umístěn pod úrovní 
výjezdu z nové MŠ, kde bude příští rok 
realizováno parkovací stání pro novou ZŠ. 
Na nové místo se dostal z důvodu vysoké 
rychlosti přijíždějících aut směrem od Ro-
vin a Mořinky. Chtěli jsme upozornit na to, 
že v oblasti se pohybuje množství chodců, 
kteří přecházejí do údolí nebo opačně 
na autobusovou zastávku v ulici Na Kloub-
cích. Navíc uprostřed kopce 30 m od radaru 
je velmi frekventovaná křižovatka s ulicí 
K Libří, odkud vyjíždí autobus a obyvatelé 
Letů, Řevnic i Hlásné Třebaně na hlavní, 
krajskou silnici. Dále po silnici leží osada 
Jitřenka, kde v nebezpečném klesání 
a v pravotočivé zatáčce docházelo často 
ke kolizi s chodci či cyklisty. Od doby insta-
lace radaru se zatím nestala žádná nehoda, 
celkově se průjezd lokalitou zklidnil. 

PTÁTE SE…

Přitom z ekologického hlediska je právě hliník 
vůbec nejhorším nápojovým obalem. Při výrobě 
jedné nápojové plechovky vznikne až trojnásob-
ně více odpadu než hliníku. Navíc, jde o odpad 
nebezpečný se zvýšeným obsahem radioaktiv-
ních látek, kterého se je těžko zbavujeme.

Třiďte i plechovky
Obce mají povinnost třídit kovy už od roku 
2015. Síť kontejnerů na kovy se sice rozšiřuje, ale 
zatím je dostupná sotva pro polovinu obyvatel 
České republiky. Podle společnosti EKO-KOM, 
která u nás zajišťuje sběr a recyklaci odpadu, 
jsou speciální kontejnery na kovový odpad 
k dispozici v 1800 obcích, statisticky připadá 
jeden kontejner na zhruba 1500 obyvatel.

Kontejnerů na kov je v naší obci dostatek
U nás v Letech máme štěstí, že kontejnery 
na plech máme hned na několika místech: V uli-
ci Prostřední, V Kanadě, Na Skalkách, Na Návsi, 
Na Hvězdárnách a na sběrném místě v ulici 
Polní. Není tudíž sebemenší problém tento 
„nebezpečný“ odpad třídit a šetřit tak životní 
prostředí. Apelujeme proto na naše občany, kteří 
třídí natolik uvědoměle, že každoročně získá-
váme jako obec ocenění v soutěži „My třídíme 
nejlépe“.
Třiďte i plechovky! Jsou nápojovým obalem, 
který má v rámci svého životního cyklu největší 
dopad na životní prostředí. Nejlépe ale uděláte, 
když se hliníku budete vyhýbat úplně. 
 Jana Šilhavá, asistentka starostky

Ze soboty na neděli 19. – 20. září bylo vanda-
ly poškozeno označení autobusové zastávky 
na Karlštejnské ulici. Díky rychlému zásahu 
a šikovnosti bratří Neprašových byl označník 
hned v pondělí ráno narovnán a během týdne 
došlo k jeho kompletnímu vyspravení.

Obec Lety získala 2. místo v soutěži Středočes-
kého kraje „My třídíme nejlépe“ za rok 2019 
a tím odměnu ve výši 40.000 Kč. Cenu převzala 
osobně starostka Bára Tesařová.
Co Středočech, to průměrných 55,4 kilogramu 
vytříděného papíru, skla, plastů a nápojových kar-
tonů. Takové je skóre Středočeského kraje za rok 

2019. Kraj si tak připsal meziroční nárůst o více 
než 3 kg. Své síly ve schopnosti třídit plast, papír, 
sklo a kovy tradičně změřily obce už po patnácté. 
Plusové body získávaly za oddělený sběr čirého 
a směsného skla, za sběr nápojových kartonů i hus-
totu sběrných míst. Velmi dobře byl hodnocen 
samostatný sběr kovů. Proč je tomu tak? 

Cena „My třídíme 
nejlépe“ putuje domů

Hliník je horší 
dvojče plastu
Nedávná procházka po Letech a pohled na popelnici plnou 
sešlapaných plechovek mě přiměl k zamyšlení. Zatímco v třídění 
plastů jsou Letováci mistři světa, plechovky končí zmačkané v koši.

BUĎME OHLEDUPLNÍ!
U sběrného místa se v kontejneru na tetrapack objevila stavební suť. I to zaznamenala naše ka-
mera. Suť je možné odvážet na sběrný dvůr v Řevnicích. Prosíme, udržujte pořádek i v odleh-
lejších částech naší obce jako je sběrné místo v ulici Polní.
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VÍTE, ŽE…
l Zastupitelstvo Středočeského kraje 

schválilo žádost o dotaci v hodnotě 
10 mil. Kč. na stavbu 1. stupně ZŠ 
včetně kuchyně, která bude sloužit 
také pro celou naši mateřskou 
školu. Ministerstvo financí zároveň 
schválilo poskytnutí dotace ve výši 
20 mil. Kč.

l Na konci září bylo ukončeno druhé 
kolo výběrového řízení, ve kterém 
komise z celkem jedenácti ucha-
zečů vybrala stavební firmu Konsit, 
a.s., která by měla realizovat stavbu 
1. stupně ZŠ Lety. Její nabídka činí 
36,3 mil. Kč bez DPH. Stavět by se 
mělo začít letos na podzim.

l Obec do konce října vypíše kon-
cesní řízení na nového provozova-
tele vodovodu a kanalizace.

l Letovské hasiče čeká rozšíření 
vozového parku o repasované ha-
sičské auto, které obec zakoupila 
od obce Rudná.

l Záchrana lípy: díky dohodě 
s manželi Klimtovými z Dobřichovic 
a možnosti směny pozemku jsme 
mohli zachránit lípu na křižovatce 
ulic Na Pěšince – Pražská. Klimtovi, 
DĚKUJEME!

l Během října a listopadu dojde 
k obnově dětského hřiště u Srubu. 
Sestavu nových průlezek dodá 
firma Bonita.

l Obec bude žádat o dotaci z MAS 
Karlštejnsko na dobudování chod-
níku mezi ulicí Polní a Ke Skalicům 
kolem křížku u tří lip. Na tento 
projekt máme již stavební povolení.

l V současné době je zažádáno 
o stavební povolení pro výstavbu 
vodovodu a kanalizace v ulici 
Nad Slunečnou. Pracuje se také 
na projektu obnovy povrchu komu-
nikací Kejnská a V Kanadě včetně 
jejích odvodnění.

Častokrát se ulomila silná větev a raději ani ne-
pomyslet, co by se mohlo stát, kdyby právě v tu 
chvíli probíhal jeden z pravidelných tréninků 
nebo fotbalových zápasů. Jak zabránit případné-
mu neštěstí a jak umísťovat a ošetřovat stromy, 
aby s námi byly co nejdéle? Povídali jsme si se 
zahradníkem a arboristou panem Ing. Jakubem 
Sloupem, Ph.D. ze společnosti ARS VIRIDIS.

V jakém stavu jsou topoly 
u fotbalového hřiště v Letech?
K topolům jsem se pracovně dostal v roce 2016. Byl 
na nich v minulosti proveden sesazovací řez, tzn. že 
byla zásadním způsobem odstraněna velká část pri-
mární koruny. Po prohlídce jsem navrhoval prove-
dení nového sesazovacího řezu, s tím, že v krátkém 
horizontu se stromy budou muset stejně kácet.

Proč?
Zásadní roli hraje bezpečnost – jsme pořád na hři-
šti s pohybem osob. Topoly jsou rychle rostoucí 
dřeviny a jejich dřevo je velmi křehké. Snadno 
tak dochází k odlamování silných větví. Tím jsou 
velice nebezpečné a jejich výsadba ke sportovištím 
nebo do frekventovaných míst je chybná. Předsta-
va, že je udržíme řezem bezpečné, je mylná. Topoly 
špatně hojí řezné rány, jsou rychle napadány 
dřevokaznými houbami a rozpadají se.

Topoly u hřiště
Topoly mezi domkem paní Macháčkové a hřištěm FK Lety budí 
při letních bouřkách a silnému větru oprávněnou obavu o bezpečí 
všech, kteří se na hřišti nebo u zmíněného domku vyskytují.

riálu. Jakýkoliv zásah přirovnávám k lidskému 
tělu. Například: odřízneme celou tuhle větev, 
ten strom to snese. Je to podobné, jako když 
uřízneme někomu ruku, také to nějak snese. Zá-
sadní otázka je proč? Co bude dál? Schematicky 
doporučovat hnojení, řez, závlahu – je nesmysl.

Jak zajistit bezpečnost 
a minimalizovat pád větví?
V první řadě sázíme ten správný druh na dané 
místo. Pokud už vysazujeme strom, musí tam mít 
životní prostor – pro korunu a pro kořeny. Násled-
ně zajistíme pravidelnou kontrolu odborníkem. 
Ten navrhne, případně zajistí ten správný zásah.

Jaké druhy stromů doporučujete 
obecně v našem regionu vysazovat?
Pokud se jedná o volnou přírodu, tak určitě domá-
cí druhy (javor, dub, lípa, buk, borovice, jedle atd.) 
Pokud vybíráme stromy do měst a obcí, tak spíše 
druhy snášející extrémy – jako je sucho, sůl atd.

Na co si dát při výsadbě 
nových stromů pozor?
Doporučuji podzimní termín výsadby, kvalitní 
sazenici. Jámu min. 2 – 3x větší, než je kořenový 
bal. Poctivé kotvení ke kůlům a zálivku. Hnojení 
organickým nebo minerálním hnojivem vyne-
chat. Rovněž vynechat i řez. To je doporučení 
k výsadbám stromů na soukromé zahrady. 
 
Tak hurá do sázení! Děkuji za rozhovor.
 Markéta Huplíková

Jaké stromy doporučujete 
místo topolů vysadit?
Novou výsadbu bych založil z domácích druhů 
dřevin. Využil bych malokorunných kultivarů. 
Nová alej by mohla být tvořena např. lípou.

Jak prodloužit život našim stromům 
a udržet jejich zdravý vzhled?
To je dost komplexní otázka. V první řadě se 
musíme ke stromům chovat jako k živému mate-

VZPOMÍNKA

Dne 7. října v úctyhodném věku 96 let zemřela letovská 
pamětnice paní Libuše Macháčková. 
Dne 20. října nás ve věku 88 let opustil pan Blahoslav 
Brožek, sportovec a oblíbený učitel.
Čest jejich památce!

NAŠI JUBILANTI

V měsíci září oslavila 85 let 
paní Libuše Vránová a 28. září 
kromě svátku i svou “osmde-
sátku” pan Václav Merhulík. 
Gratulujeme!
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Akce rušíme, 
ale nevzdáváme se
Vzhledem ke coronavirové situaci dochází 
k postupnému rušení řady akcí, ať už 
to byli zářijoví Hejblíkovic v Městečku, 
říjnové vítání občánků, Drakiáda u Srubu, 
divadlo Buchty a loutky či listopadové 
Svatomartinské posvícení. Přesto v září 
řada akcí proběhla (více na následující 
straně) a díváme se odvážně do budoucna.

Ve čtvrtek 29. října od 17:00 hod. nás čeká 
přednáška Letovské Akademie s tématem: 
Nejvýznamnější obrazy slavných českých 
malířů 19. a počátku 20. století. Podle 
vývoje situace se uskuteční v kanceláři 
starostky na obecním úřadu nebo 
přihlášeným on-line. Prosíme, pokud máte 
zájem o tuto přednášku, zašlete nám svůj 
e-mail na barbora.tesarova@obeclety.cz  
nebo zavolejte na telefon 602 134 889 
do 27. října.  

A že bylo akcí! Kromě výročního Potlachu 
a Dětského dne jsme pořádali podzimní turnaje 
v nohejbalu, šipkách a novinku 0. ročník Bier-
festu, kde jsme ochutnali pivo ze čtyř malých 
pivovarů z okolí, včetně letovského MMX.

Potlach k 90-letům osady 
nezastavila ani nepřízeň počasí
Už to vypadalo, že celý výroční potlach proprší, ale 
nakonec se počasí uklidnilo a my jsme si užívali 
písniček, soutěží a dobrého jídla i pití až do brzkých 
ranních hodin. Přišli za námi kamarádi z Osady Čer-

Odvážnější děti se svezly na koních z Kozí Hůr-
ky a krmily ovce, kozy i králíčky. „Úsměv dětí je 
pro nás největší odměnou“, říkají organizátoři 
Kateřina Hrdličková a Jakub Šebek, „touto akcí 
jsme si splnili sen, o kterém mluvíme už tři roky. 
Poděkování patří všem, kteří nás podpořili, 
hlavně obci Lety a starostce Báře Tesařové. 
Spojili jsme se také s Domečkem Hořovice, 
který nás podpořil hrami pro děti i oblíbeným 
malováním na obličej.“
Maminky navštívily módní koutek. Kdo chtěl, 
mohl cvičit jógu pod vedením zkušené lektorky 
nebo si dát více do těla při fitness cvičení a až 
do půlnoci tančit pod taktovkou DJ’s. „Společ-
nost Ekokom zařídila skvělé naučné stezky a hry 
spojené s tříděním odpadu. Skvělý byl i tým 
dam Libuše Beránkové, které zdarma nalíčily 
maminky a poradily jim s péčí o pleť. I přes 
chvilkový déšť se akce velmi vydařila. Budeme 
se těšit příští rok na viděnou,“ vzkazuje Kateřina 
Hrdličková. 

U Srubu se bavily celé rodiny
V sobotu 5. září čekal na děti i rodiče u Srubu bohatý program, který roztančila ve 13 hod. 
kapela Dobi Boyz. Děti si užily den plný her, cvičení, tvořivých i módních dílen. Navlékaly korálky, 
vyráběly náhrdelníky, zpívaly a malovaly na keramiku.

Strong Boys si konec léta užili
Festival roztančil Lety.  foto: Bára Tesařová

Festivalové tvoření.  foto: Karel Bittner

ná skála, kamarádi z Letů v čele se starostkou obce 
Bárou Tesařovou, která nám popřála k výročí a pře-
dala dary. Všem, kdo se jakkoliv podíleli na pořádání 
letošního potlachu, musíme poděkovat, protože byl 
super. Tak zase příští rok u táboráku ahoooooj!

Dětský den na osadě přilákal 
mnoho dětí i rodičů
Odpoledne plné her a zábavy na osadním 
hřišti bylo jako každý rok povedené. Rodiče své 
ratolesti hlasitě povzbuzovali a hnali k vítězství. 
Vítězem byli tentokrát úplně všichni, kdo se 
do soutěží zapojili. Vždyť není nutné vyhrát, ale 
pořádně si to na osadě užít.

Osada Černá skála letos 
slavila také 90 let vzniku
A byla to oslava, jak se patří. Na ohni se při-
pravila šunka, pivko teklo proudem a kapela 
hrála jednu pecku za druhou až do brzkých 
ranních hodin.“Tykací stoleček” se prohýbal pod 
lahvemi ohnivé vody. Děkujeme všem, kteří tuto 
parádní akci připravili. 
 Výbor osady Strong Boys
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AKCE NA SOKOLE

Hřiště v Letech se 3. září promě-
nilo v parket. Desítky dětí tančily 
a soutěžily „pod taktovkou“ mo-
derátora Oldy Burdy. Rodiče 
vše bedlivě sledovali a užívali si 
výborných hamburgerů, tor-
til a dalších specialit Martina 
Černého z hospůdky V Ofsajdu. 
Slunce hřálo a tak se nikdo 
neměl k odchodu, proč by také? 
Do tance se nakonec pustilo i pár 
dospělých a zábava pokračovala 
až do podvečerních hodin.

Podzim na sokolce tradičně patří nejen sportov-
ním akcím, ale především společenským aktivi-
tám. Kromě vydařené Noci sokoloven pro děti, 
proběhl tenisový turnaj „Rodič-dítě“ a o prvním 
říjnovém víkendu Župní přebory v tenisu.

Noční dobrodružství na SOKOLCE!
Již potřetí se letovský Sokol připojil k celostát-
ní akci „Noc sokoloven“. Vzhledem k letošní 
coronavirové situaci a přísným hygienickým 
pravidlům bylo zrušeno přespávání v sokolov-
ně i malování na obličej. Ani tato situace nám 

nezabránila akci uskutečnit! Místní i přespolní 
návštěvníci si v letovské sokolovně užili bohatý 
program. Akce se zúčastnilo celkem 50 dětí 
ve věku 3 – 12 let. Na úvod je přivítalo kou-
zelnické vystoupení Pana Kravaty, které mělo 
obrovský úspěch. Následovalo opékání špekáčků 
a na závěr stezka odvahy, kde museli naše mladé 
sokolky i mladí sokolíci prokázat svou statečnost.
Velké díky patří všem organizátorům celé akce! 
Jmenovitě Renatě Tesařové, Báře Rudolfové, 
Pavlíně Cilenty a všem tatínkům, kteří pomohli 
se stezkou odvahy. 

Jaro letošního roku poznamenala pandemie, 
která téměř zastavila život a zavřela nás do izola-
ce. Naštěstí se v létě situace zlepšila a my jsme si 
mohli užít letní výcvikový tábor. Od začátku září 
se opět rozběhly pravidelné veřejné kurzy pro 
majitele štěňat a dospělých psů. Téměř celé září 
panovalo letní počasí, a tak byly kurzy nabité 
k prasknutí. Také jsme se věnovali přípravě psů 
na zkoušky z výkonu, které jsme plánovali dvoje.

Sportovní kynologie za každého počasí
První podzimní zkoušky se konaly v sobo-
tu 26. září a byly plně obsazené. Co nás ale 
zaskočilo, bylo absolutně nepříznivé počasí, 
a tak většina z nás nedokázala předvést vše, co 
bylo natrénováno. Z celkem devíti psovodů, 
kteří na zkoušku nastoupili, složili zkoušku 
úspěšně čtyři. Těm patří gratulace k úspěchu. 
Všem nám patří pochvala rozhodčích za spor-
tovní chování a statečnost, s jakou jsme čelili 
nepřízni počasí.

Turnaj „Rodič-dítě“

Oblíbená společenská akce, kde rodič hraje 
se svým dítkem čtyřhru! Turnaj obsahoval 
vše – vášeň, slzy, smích, pohodu i napětí. 
Věk ani tenisová úroveň nerozhodova-
la, přihlásit se mohl kdokoli. Akce se 
zúčastnilo celkem 12 párů. Zlato si odvezl 
Míša Janda s taťkou, druzí skončily Valča 
Kabilková s mamkou a třetí místo obsadili 
sourozenci Nešpůrkovi. 

Župní přebory 
přivítaly 65 dětí
Tenisové přebory župy Jungmannovy se 
uskutečnily za slunečného počasí.  
Na letovské kurty našlo cestu úctyhodných 
65 dětí v pěti věkových kategoriích. Poháry 
a medaile si odnesli tito úspěšní hráči 
a hráčky: Minitenis: 1. Tonda Šuma  
2. Anetka Hůlková 3. Vojtík Duzbaba 
Babytenis: 1. Josef Jícha 2. Nelča Krocová 
3. Luky Tesař Žákyně: 1. Valča Kabilková  
2. Thia Siers 3. Naty Kabilková  
Žactvo: 1. Jáchym Holec 2. Honza Vaněk  
3. Tom Jiroušek Dorost: 1. Michal Janda  
2. Denis Tůma 3. Dan Rejlek. 

Výcvikové kurzy psů nabité k prasknutí

A co bude dál?
Čeká nás podzim a zima, tedy období, kdy jsme 
vždy trénovali na sezónu příštího roku. Doufejme, 
že to půjde a budeme se moci věnovat i štěňatům 
a jejich majitelům v době, kdy to nejvíce potřebují, 
aby nám kvůli případným omezením nevyrostla 
jako dříví v lese. Věštit neumíme, ale zůstáváme 
optimističtí. Držte se všichni, ať se můžeme scházet 
zdraví a spokojení s našimi a vašimi chlupáči 
na našem cvičáku, ať nám v tom nic nebrání. 
 Alena Vanžurová

Na Sokole to žije!

Disco uvítalo nový školní rok
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Samostatnost a radost ze života
Jde to však vyřešit i jinak. Letovské děti mohou 
jezdit do školy autobusem č. 451, který je 
nabírá hned na třech zastávkách: Na Kloubcích, 
na Karlštejnské a Na návsi. Ranní stres v autě 
tak můžeme vyměnit za krátkou procházku 
na zastávku a dopřát dětem trochu samostatnosti 
cestou do školy. Z vlastní zkušenosti vím, že děti 
cesta autobusem plným spolužáků baví. Už na za-
stávce se probírají odpolední plány, školní svačiny 
a zapomenuté úkoly. Každý si najde svého ka-
maráda. Hovory a smích 
jsou čím dál hlasitější. Je 
to prostě zábava.
My, dospěláci, pak může-
me snížit nejen dopravní 
stres, ale také uhlíkovou 
stopu a ušetřit ovzduší 
automobilových zplodin. 
I to za to stojí.

S Lítačkou šetříme čas i peníze
Pro ty z vás, kteří už svá dítka autobusem 
do školy posíláte, mám jedno doporučení. 
Pořiďte jim průkazku Lítačka. Cesta z Letů 
do Dobřichovic stojí sice jen 3 kačky, a tak se 
zdá, že Lítačka je zbytečná. Ušetří však čas. Je 
totiž velký rozdíl, jestli dítko jen přiloží průkaz-
ku ke čtečce, anebo zda řidiči hlásí, kam jede, 
předává penízky a odebírá lístek. To vše hodně 
zdržuje. Autobus pak nabírá velké zpoždění.
Minulý týden jsem vedla své dva školáky na za-

stávku, kde čekalo dalších 15 dětí. Autobus přijel 
se zpožděním a podrážděný pan řidič volal na nás 
přihlížející rodiče: „Proč jim nepořídíte průkazky? 
Vyřiďte ostatním rodičům, že placení hrozně zdr-
žuje!“ Měl pravdu! A tak vám vyřizuji: „Rodičové, 
pořiďte dětem Lítačku, ať jezdí do školy včas a vozí 
je pan řidič, který má dobrou náladu, protože ho 
netrápí zpoždění, za které ani nemůže“.

Jak pořídit Lítačku?
Průkazka Lítačka se dá pořídit 
z tepla domova online na  
www.pidlitačka.cz. Vytvoříte si 

účet, vyplníte žádost, naskenu-
jete rodný list dítěte, pošlete 
foto a už jen vyčkáte, až vám 

Lítačka přijde poštou domů. 
Pak vyberete jízdní kupon 
a dítko může jezdit. Z Letů 

do Dobřichovic vám stačí jízdní kupon 
na 1. vnější pásmo: 75 Kč/měsíční, 190 Kč/čtvrt-
letní nebo 752 Kč roční. Do Řevnic je zapotřebí 
kupon na 1. a 2. vnější pásmo: 115 Kč /měsíční, 
300 Kč /čtvrtletní a 1 188 Kč/ roční.

Doprava zdarma jako bonus
S průkazkou Lítačka (i bez jízdního kupónu) 
mají děti dopravu po Praze zdarma! Jízdní ku-
pony navíc proplácí v plné výši Středočeský kraj: 
www.stredoceskejizdne.cz
Hurá na autobus! 
 Jana Šilhavá, asistentka starostky

Zpoždění vlaků 
na trati 
Praha – Beroun

V pondělí 21. září proběhla na MěÚ v Černo-
šicích pracovní schůzka na ožehavé téma:
Řešení nespokojenosti cestující veřejnosti 
s častým zpožděním vlaků příměstské 
dopravy na trati Praha–Beroun
Schůzky se zúčastnil její iniciátor starosta 
Černošic pan Filip Kořínek, zastupitel 
obce Lety Marek Stránský, zástupci Správy 
železnic (správa infrastruktury), Českých 
drah (provozovatel dopravy) a organizací 
ROPID a IDSK (objednatelé příměstské 
dopravy pro Prahu a Středočeský kraj). 
Omluvili se zástupci Ministerstva dopravy, 
které je mj. objednatelem dálkové dopravy 
(vlaky R a Ex).

Jak to vše začalo
V minulém roce byla nastartována 
dlouhodobá postupná modernizace trati 
Praha–Beroun, v letošním a příštím roce 
koncentrovaná do úseku Smíchov–Radotín. 
Omezení způsobená stavebními pracemi 
jsou zapracována ve výlukovém jízdním 
řádu, který momentálně využívá veškerou 
dostupnou kapacitu dráhy a nezbývají 
žádné rezervy. Přesto dochází k častým 
zpožděním vlaků kvůli vnějším vlivům. 
Problémy totiž způsobují další výluky v na-
vazujících úsecích, poruchy nasazených 
vozidel, poruchy infrastruktury, zpoždění 
dálkových vlaků aj.

Existuje řešení?
S nehodami a nečekanými technickými 
závadami se nedá moc udělat, ale k ome-
zení opakujících se zpoždění z provozních 
důvodů byla přijata následující opatření:

l Od 5. října nemusí včas jedoucí osobní 
vlaky čekat na předjetí zpožděnými 
dálkovými vlaky.

l Správa železnic zamezí konání souběž-
ných oprav (tedy výluk) v navazujících 
úsecích.

l Část vlaků bude z důvodu jednokolej-
ného úseku v místě stavby ponechána 
na odklonové trase přes Krč.

Věřme, že přijatá opatření zmírní dopady 
několikaleté postupné modernizace trati, 
která má do budoucna přinést spolehlivou 
a rychlou dopravu do hlavního města. Pak 
už snad i poslední řidič auta přestoupí 
na vlak a zmírní stres svůj i přírody kolem 
nás. Ale to už je jiná pohádka. 
 Marek Stránský, zastupitel obce Lety

Školáci, 
hurá na autobus!
Každé ráno řada letovských rodičů startuje auta, nakládá své 
miláčky na sedadla a rozváží je do škol. U školy pak otevíráme 
dveře, děti v rychlosti „vyhazujeme“, abychom nemuseli 
parkovat a zdržovat se. Pravidelný ranní rituál mnoha z nás.
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Schůzka 13. října byla mj. vyvolána proto, 
že jsme nedostali odpověď na naše usnesení 
vzhledem k plánovanému protipovodňové-
mu opatření týkajícímu se bývalého areálu 
Eurovia, které zastupitelstvo obce Lety přijalo 
na svém zasedání dne 27. května 2020. Vyja-
dřovalo v něm nesouhlas se záměrem navýšit 
pravobřežní část protipovodňového hrazení, 
který byl vyvolán podmínkou pro umístění 
bytových domů do lokality mezi hráz a ná-
draží.

Navíc v průběhu léta se místostarostka města 
Řevnice paní Ing. Arch. Alice Čermáková vyjá-
dřila na sociálních sítích o řešení protipovodňo-
vého opatření, že „shoda s okolními obcemi zde 
je“. Toto vyjádření představitele města nebudilo 
dojem, že naše stanovisko se vůbec na vědomí 
zastupitelů města Řevnice dostalo.
Proto jsme naše stanovisko předali přímo 
na řevnickém veřejném zasedání tak, aby se 
o něm dozvěděli všichni zastupitelé města 
Řevnice. Zastupitelé obce Lety se podrobně 

seznamují se studiemi a dalšími materiály, které 
se této problematiky týkají. Proto jsme město 
Řevnice vyzvali k široké diskuzi se všemi obcemi 
na dolní Berounce a sestavení dopravní studie, 
která by řešila dopady nárůstu počtu obyvatel.
Snažíme se chránit náš katastr obce před 
zvýšením povodňových rizik a před narůstající 
transitní dopravou, která naši obec zbytečně za-
těžuje, proto je pro nás dohoda ohledně lokality 
v bývalé Eurovii důležitá. 
 Ing. Barbora Tesařová, starostka obce Lety

Kauza Eurovia
Město Řevnice první víkend v říjnu organizovalo kromě krajských voleb také referendum, 
které mj. mělo pomoci vyřešit přestavbu v lokalitě bývalé betonárny mezi řekou a nádražím. 
Otázkou bylo: S byty nebo bez nich?

Lokalita Eurovie přímo sousedí s katastrem 
obce Lety.
Proto nás otázka budoucího využití bývalého 
areálu Eurovie velmi zajímá. A to nejen jako 
zastupitele sousední obce, přes kterou se již 
nyní valí kolony aut a sdílíme stejné nebezpe-
čí povodní, ale také letovské obyvatele, kteří 
mohou říci, že lokalitu velmi dobře znají a ví, 
jaké má (nebo již nyní nemá) rezervy pro 
další nárůst obyvatel.
Chápeme nutnost úpravy stávajícího areálu 
na břehu Berounky. Přivítali bychom ale tako-
vé řešení, aby proměna nepřinesla větší zatí-
žení stávajícího okolí dopravou, povodňovou 
zátěží, nároky na městskou infrastrukturu.
Aby proměna způsobila takovou integraci, kdy 
není poznat, že dříve měla lokalita jinou funkci.

Podle našeho názoru nemusí obec zhodno-
covat oblast pro investora, ale pro stávající 
obyvatele, kteří tam v budoucnu mohou najít 
například občanskou vybavenost, drobná ře-
mesla, výrobu a služby, které v lokalitě chybí, 
zeleň, sportoviště, lezeckou stěnu, kluziště…
V případě konsensu na projektu, který by 
přinesl benefit celé oblasti Dolní Berounky, 
jsme připraveni na projektu participovat 
a podporovat ho.
Přejeme nám všem, aby se v Řevnicích po-
dařilo najít takové řešení pro lokalitu bývalé 
Eurovie, na které bude celé údolí Berounky 
pyšné a přijme ji za svou. 
 Bára Tesařová, Jiří Hudeček, 

 Markéta Huplíková, Petr Slavík, 

 Marek Stránský, Jiří Kárník, Petra Flasarová

Řevnice chtějí zcela oprávněně v územním plánu 
zajistit, aby byla umožněna přestavba celého 
areálu. Sporným místem je však otázka, zda povolit 
v tomto areálu bytovou výstavbu nebo ne. V tomto 
smyslu byla zorganizována petice za uspořádání 
referenda, která splnila zákonné předpoklady 
k jeho uskutečnění. Petenti předali své otázky, 
o kterých měli lidé v referendu hlasovat, řevnické 
radnici. Ta však tyto otázky změnila a referend-
um vyhlásila se svými otázkami. Podle mnohých 
respondentů zněly otázky nesrozumitelně.
Podmínkou místních referend je, aby hlasovalo 
alespoň 35 procent oprávněných voličů a kon-
krétní odpověď musí označit alespoň 25 procent 
všech voličů. V případě areálu betonárny hlaso-
valo pro developerský projekt s byty 596 voličů, 
666 voličů zvolilo opačnou alternativu. 23 obča-
nů neoznačilo žádnou variantu. Kolem stovky 
občanů však nepoužilo jako vyjádření svého 
názoru zakřížkování své zvolené odpovědi, ale 
nesprávně “fajfku”, kterou umístili do rámečku 
před svou preferencí. Tím se stalo, že jejich hla-
sování nebylo uznáno. Proto rozhádané Řevnice 
neuklidnilo ani referendum, které nedalo v této 
otázce závaznou odpověď. 

Jednání s panem starostou Ing. Tomášem Smrčkou

Stanovisko zastupitelů 
obce Lety zaslané 
zastupitelstvu města Řevnice

covid humor
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Ve Školince Nona 
se děti cítí jako doma

REAKCE VEDENÍ OBCE:

Děkujeme vedení Školinky Nona i Lesní 
školky Na Dvorečku za spolupráci 
v minulém školním roce. Loni jsme 
se dohodli na umístění dětí, které se 
nedostaly do obecní MŠ, do těchto sou-
kromých školek za cenu kompenzace 
mezi školným v soukromé a obecní MŠ. 
Vážíme si toho, že na území obce Lety je 
kvalitně postaráno o nejmenší děti hned 
ve dvou soukromých institucích, které 
jsou známé svým rodinným přístupem 
k dětem. Letos mohla i obec naštěstí 
otevřít vlastní MŠ s dvojnásobnou 
kapacitou a zajistit dle školského zákona 
vzdělávání všech dětí od třech let věku.
Z kapacity 101 dětí, které mohou být 
v současné době zapsány do MŠ Lety, je 
pouze 10 dětí mladších 3 let (2 z Letů, 
3 z Dobřichovic, 3 z Řevnic, 1 z Karlíka 
a 1 z Vysokého Újezdu). Tyto děti byly 
přijaty proto, že vedení MŠ muselo 
zareagovat na pozdní termín zápisu 
(17. srpna) způsobený zpožděním 
výstavby nové budovy MŠ. V této době 
většina rodičů potřebovala mít jistotu, 
že jejich děti budou přijaté do nějaké 
mateřské školy a v době zápisu už byly 
starší děti umístěny v jiných školkách. 
Proto ředitelka MŠ rozhodla zaplnit 
tato místa mladšími zájemci. Stále platí, 
že není naším cílem (a naštěstí nemusí-
me) přijímat do obecní MŠ děti mladší 
tří let. Podle toho jsou nastavena 
i kritéria pro přijímání dětí do obecní 
školky.   (bt)

Ohlédnutí za létem
Léto ve Školince Nona bylo tak jako každým 
rokem bohaté na program. Tento rok byl sice 
příznivější, co se týče teplotních podmínek, 
ovšem výlety jsme vzhledem k současné situaci 
(covid 19) s dětmi směřovali pouze do okol-
ních vesnic a mimo větší koncentraci lidí. Děti 
objevovaly především okolní lesy a louky, místní 
sportoviště, vypravily se do Svinař, Řevnic apod. 
Počet dětí se pohyboval mezi 13 – 20 hetero-
genní skupiny, což bylo příjemné pro spolupráci 
učitelek s dětmi.

Začátek nového školního roku
I přes všechny možné nástrahy se nám i letos 
podařilo naplnit kapacitu Školinky a v září jsme 
se tak mohly těšit na Nonu plnou dětí jak ve třídě 
Kočiček (od 2 let), tak i ve třídě Pejsků (od 3 let). 
Letošní rok je pro nás velice specifickým, jelikož 
se od 1. září otevírala nová budova MŠ Lety. 
Ačkoliv jsme již dříve obci nabízely spolupráci 
s přednostním přijímáním letovských dětí, které 

z kapacitních důvodů nebyly přijaty do státní 
mateřské školy (po vzoru okolních obcí spolupra-
cujících se soukromými sektory), nedočkala se 
naše nabídka podpory ze strany obce a rozhodla 
se o výstavbu nové budovy. Před jejím otevřením 
se vedení obce nechalo slyšet, že ani na tomto od-
loučeném pracovišti nebudou přijímány dvouleté 
děti, a tím nijak nebude Školinka Nona v provozu 
ohrožena. Realita je ale jiná, jelikož je celá jedna 
třída v nové budově mateřské školy otevřena 
právě pro děti věku dvou let.
Jsme tedy moc rády, že i přes to všechno nás 
vyhledávají i rodiče z okolí, a to je důkaz, že si 
Školinka Nona stále udržuje tvář rodinného a pře-
devším individuálního přístupu ideálnímu pro 
děti už od pouhých dvou let. Zaměřujeme se pře-
devším na jejich potřeby a duševní pohodu, která 
je u tak malých dětí důležitá. Diskutujeme s rodiči 
veškeré problémy, které mohou nastat a snažíme 
se je co nejrychleji vyřešit. Díky spolupráci všech 
členů v týmu, kde se nachází osoby, jejichž kvali-
fikace je odpovídající pro práci v dětské skupině, 
a neustálé interakci s rodiči se tak snažíme o maxi-
mální rozvoj dětí ve všech jejich oblastech.

Na co se děti mohou těšit  
v podzimních měsících
Kromě každodenního nabitého programu 
začátkem října vyrazíme na první podzimní výlet 
– dýňovou farmu Bykoš, 21. října k nám přijede 
loutkové divadlo. Těšíme se také na dušičkovodý-
ňový týden spojený s tradicemi. A jelikož se ruší 
veškeré akce, kde by děti mohly rodičům předvést 
svou šikovnost, uvítáme je začátkem listopadu 
na naší zahradě a s dětmi si připravíme vystoupe-
ní. Rodinní příslušníci se také mohou zahřát sva-
řáčkem a nebude chybět ani drobné občerstvení.
Další aktivity nemáme zatím naplánované, a to 
vzhledem k situaci covid 19. Doufáme, že se 
vše zlepší a my se co nejdříve potkáme nejen 
s naším Nona stánkem, ale i s ostatními stánky 
a občany obce na naší malebné návsi. 
 Tým Školinky Nona
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Jak se Vám daří rozlišit 
obě budovy mateřské školy?
Označení nová a stará budova nám přišlo fádní. 
Proto jsme přistoupili k poetičtějším názvům. 
V centru Letů máme původní budovu NAD ŘE-
KOU, v ulici Karlštejnská SLUNEČNÁ LOUKA.

Podařilo se Vám naplnit třídy 
dle Vašich představ?
Všech 5 tříd plně funguje. V některých zbývá 
pár posledních míst, díky rozhodnutí rodičům 
nejmenších dětí, které sice byly přijaty, ale nakonec 
nenastoupily. Těší mne, že jsme letos poprvé mohli 
vyhovět všem rodinám, které žádaly o přijetí.

Jakou mají třídy strukturu?
Velkou novinkou je zrušení ryze předškolní tří-
dy Obláčků. Předškoláci se nám prostě do jedné 
třídy nevešli. Proto jsme vytvořili věkově smíše-
né třídy. Paní učitelky přizpůsobily své plánová-
ní všem věkovým skupinám, jsou na ně kladeny 
v tomto směru vyšší požadavky, rovněž více 
individualizujeme. Od září najdeme předškoláky 
ve třídě Sluníček, Obláčků i Mravenců.

Jak se adaptoval pedagogický sbor?
V obou budovách máme nové pedagogy. 
Na SLUNEČNÉ LOUCE jedeme ve „zvyka-
cím režimu“ úplně všichni, včetně provozních 
zaměstnanců. Doslova duší nové školky je pan 
školník Jiří Merhulík, kterému patří dík za dozor 
i o sobotách a nedělích, kdy se řeší opravy 
a dodělávky budovy tak, abychom nenarušovali 
provoz s dětmi. Všichni dávají do své činnosti 
srdce i nadšení a zato jim patří velký dík!

Spolupracují obě budovy?
Prolínání budov se díky Covidu zatím nekoná 
v takové míře, jak jsme si představovali. O to 
větší možnost mají děti i pedagogové v nové bu-
dově zdomácnět a prozkoumávat nejbližší okolí. 
Nahrává tomu i hlavní zářijové téma: „Máme 
tady kamarády“ a „Jak se žije na Slunečné louce“.

A jak se žije na SLUNEČNÉ LOUCE?
Horní třída Včelek s paní učitelkou Gábinou 
a Sašou se pouští jednou týdně na výlety až 
na školní zahradu budovy NAD ŘEKOU. Třída 
Mravenců s prvky waldorfské pedagogiky s paní 

Školka nově na Slunečné louce

Máme za sebou první měsíc fungování nové budovy MŠ 
s poetickým názvem SLUNEČNÁ LOUKA. O tom, jak slunce 
svítí na její fungování, jsme si povídali s její ředitelkou Janou 
Šalkovou Rozsypalovou.

učitelkou Pavlou a Terezkou už navštívila Petru 
Flasarovou v knihovně a chystá se na svoji první 
Svatomichaelskou slavnost. Nejmenší Žížalky 
s paní učitelkou Eliškou a panem učitelem 
Alešem si zvykají na kolektiv a užívají si hry 
na zatím improvizované zahrádce před školkou.

Co Vás čeká v nejbližší době?
Vzhledem ke ztíženým podmínkám pro pobyt 
dětí venku bychom rádi začali co nejdříve 
s pracemi na úpravě zahrady. Chceme spolupra-
covat především s místními firmami. Věříme, 
že část zvládneme i brigádně za pomoci rodičů 
a na jaře budeme moci na naši zahradu zvesela 
vyběhnout. 
 
Děkuji za rozhovor 
a přeji mnoho radostných chvil!
 Markéta Huplíková

My děkujeme všem rodičům za dary 
a hračky. Pomohli nám v začátcích. Nyní 
se již zaměřujeme na konkrétní didaktické 
hry a pomůcky dle věkového složení dětí 
v jednotlivých třídách.
 Jana Šalková Rozsypalová
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Volejbalová děvčata se nebojí výzev. Poslední týden 
prázdnin absolvovala děvčata náročné soustředění 
v Krkonoších. V Dobřichovicích jsme pak pořádali turnaj 
mladších a starších žákyň s medailovým umístěním. 
Od začátku září trénujeme pravidelně třikrát v týdnu, 
pondělí, úterý a čtvrtek. V září zahájily „Dobi kočky“ kraj-
skou soutěž starších žákyň s velmi kvalitním výkonem, 
kdy porazily Lysou nad Labem 2:0. S velkým favoritem 
soutěže, ambiciózním Nymburkem, prohrály po boji až 
v tiebreaku 1:2. „Mini Dobiholky“ posbíraly v Církvici 
medaile v modrém i červeném minivolejbale. Čeká nás 
kvalifikace na Český pohár starších žákyň! Držte nám 
palce, přijďte fandit a sledujte náš facebook. Děkujeme 
za holky!   Aleš Nečesaný, trenér minivolejbalu, Dobřichovice

Winter Trans 
Brdy 2020 
letos zrušeny
Winter Trans Brdy se v letošním roce 
neuskuteční. K tomuto kroku jsme se 
rozhodli s ohledem na vývoj současné 
situace coronaviru. Vládní opatření se 
neustále mění a odhadnout vývoj situace 
je prakticky nemožné. K tomuto kroku 
přistupujeme neradi, ale vzhledem k ča-
sové i administrativní náročnosti celého 
závodu bude pro letošní rok vhodnější, 
dát závodu pauzu. V budoucích měsících 
budeme pracovat na novém konceptu 
závodu a doufáme, že se příští rok se 
Winter Trans Brdy vrátí v novém modelu 
a ještě lepší. 
Za pořadatelský team Trans Brdy Jiří Hudeček

Amatérský fotbal skomírá a s ním, podle mého 
názoru, i život na venkově. Jak se rozpadají 
týmy, ubývá i hřišť, která dřív bývala pro každou 
správnou vesnici centrem společenského dění.

Skoro polovina hráčů 
nad 15 let končí s fotbalem
Fotbal na vesnicích prožívá velkou krizi. Nejde 
však pouze o problém České republiky. Některé 
statistiky UEFA jsou šokující, protože 40 procent 
hráčů nad 15 let končí s fotbalem.
Problémem se začali zabývat i vědci na univer-
zitní půdě a jejich studie jednoznačně ukazují, 
že s úpadkem amatérského fotbalu zároveň 
skomírá společenský život na venkově.

Hřiště je ideálním místem 
pro společenský život
Bez kolektivního sportu se kvalita života sníží. 
Bez sportu nebude venkov udržitelný, protože jej 
předáme dalším generacím bez něčeho, co mu 
po desetiletí patřilo. Jsou to kromě hasičů nebo 
myslivců právě fotbalisté, kolem nichž rotoval 
společenský život obce od plesů a tancovaček až 
po akce pro děti.
Základem pro udržení obyvatel na venkově či 
v oblastech, kterým hrozí vysídlení, je dopravní 
infrastruktura a dostupnost služeb. Existence 
sportovních klubů má pozitivní vliv na stabiliza-
ci lidí v obci, především díky možnosti zdravého 
rozvoje mládeže.

Hřiště je ideální místo pro komunitní život. 
Bývá tam i hospůdka, kde rodiče se potkávají 
při utkáních a trénincích mládeže. Jenže stát 
systematicky nepodporuje vybudování zázemí 
a infrastruktury, jako je třeba umělý trávník 
nebo dlouhodobá podpora sportování dětí 
a mládeže. To vše se podepisuje na vývoji mladé 
generace. Obezita, nedostatek pohybu, drogy, 
kouření a další jsou jejím důsledkem.
Tento vývoj se odráží i v chuti sportovat mezi 
dětmi a mladými. Děti v poslední době zmizely 
z plácků a hřišť, dnes už jen s velkým úsilím 
narazíte na děti prohánějící míč. Podaří se tento 
neradostný trend posledních let zastavit? 
 Jiří Kárník

Aerobik děvčat se připravuje na novou sezónu. Dětský aerobik tým AC Olympia absol-
voval v červnu pobyt v Chorvatsku – to bylo ještě bezpečno. Děvčata cvičila ráno i večer. 
Přes den si užívala moře, bazény a ostatní venkovní sportoviště. V srpnu pak děvčata 
čekalo pravidelné letní soustředění na Šumavě. I to proběhlo v pořádku, bez nemocí či 
zranění. Dívky se vrátily pořádně unavené, ale moc spokojené. Teď už se plně věnují 
zahájení nové sezóny. Zájemkyně se mohou přijít kdykoliv podívat do Všenor v pondělí 
a čtvrtek odpoledne. Sledujte: www.acolympia.cz   Katka Černá, trenérka AC Olympia

Týmové sporty podporují komunitní život
Soutěžní jaro nižších fotbalových soutěží skončilo dřív, než se vůbec pořádně rozběhlo. Pandemie 
koronaviru ukončila v březnu veškeré organizované sportování po celém světě. Avšak pandemii navzdory 
začal vesnický fotbal v létě znovu ožívat. I tak se v posledních letech nejen fotbal potýká s úbytkem hráčů 
a týmů. Přitom podle expertů je právě fotbalové hřiště ideální místo pro komunitní život.
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Jak se člověk v rodině moderátora 
a tvůrčí maminky dostane k rychlostní 
kanoistice?
Můj děda, mámin táta, pádloval závodně. 
Na kajak zatáhl na chvíli i mámu. Vždyť bydleli 
v Nymburce, líhni kanoistických talentů! Máma 
říkala, abychom to s bráchou Filipem také zkusi-
li. Hledali jsme v okolí kanoistický klub a vlastně 
omylem zamířili do Klubu vodních sportů 
v Praze. Líbilo se mi tam a tak jsem zůstal.

V kolika letech jsi se začal věnovat rych-
lostní kanoistice?
Před třemi lety, bylo mi devět.

Během letošního léta jsi vyhrál sedm 
zlatých medailí, vždy s velkým násko-
kem před soupeři. Jaké medaile si ceníš 
nejvíce?
Jednoznačně letošní první zlaté medaile z Mis-
trovství ČR na 1000 m. Tam přišly obrovské 
emoce, že jsem konečně první.
Pozn. rodičů: Mistrovství ČR jezdí Oliver třetím 
rokem. V prvním roce vyhrál zlatou medaili 
a pak byl vždy druhý. Letos to prolomil. Vyrostl, je 
o hlavu vyšší než soupeři a hodně posiluje.

Byl jsi během závodu nervózní?
Byl jsem hodně nervózní. V tu dobu jsem moc 
netrénoval, spíš jsem jen posiloval a na závody 
jsem se ani moc netěšil. Těch 1000 m bolelo fyzicky 
i psychicky. Klepaly se mi nohy. Měl jsem divný 
pocit v žaludku. Hned po startu jsem si řekl: 
„Musíš pádlovat jako o život“. Věděl jsem, že budu 
první nebo druhý. Nevěděl jsem ale, jak na tom 
je od loňska můj největší soupeř. To mě dohánělo 
k šílenství. Snažil jsem se do toho dát všechno. Můj 
děda byl vždycky druhý a já do letoška také. Už 
jsem si říkal, že je to snad moje prokletí.

Zjevně jsi „prokletí“ prolomil. Jaký byl 
tvůj letošní nejdůležitější závod?
500 metrů na Mistrovství ČR a 200 metrů 
na Českém poháru. Mám rád sprinty, tak jsem 
chtěl ukázat nejvíc.

Jak se cítíš před závodem?
Snažím se pořádně probudit a připravit. Říkám 
si: „Jsi nejlepší, nejrychlejší“, tím se nastartuju 
a vyrážím s tím, že vyhraju. Zatím se to vždycky 
podaří. Ale nikdy nevíš, dokud nejsi v cíli.

Co je na kanoistiku potřeba?
Pádlo, vesta, loď…

Myslím, co se týče schopností?
Rovnováha, vůle pokračovat, i když spadneš 
do ledové vody. Ze začátku padáš fakt často. 
Také musíš umět překonat bolest. Musíš hodně 
kompenzovat, jelikož je to jednostranný sport.

Co je na rychlostní kanoistice nejtěžší?
Určitě technika. Dobře se nastavit, správně, 
krásně zabrat do vody a dát do toho co největší 
sílu, je umění.

Jak trénuješ?
Na vodě trénuji jen 2-3x týdně, i když ideál by byl 
4-5x. Na řece jsme od března do října. Navíc cho-
dím běhat a posiluji na tyčích na návsi v Letech 
před hasičárnou. Street workout mě moc baví.

A co v zimě?
Jsme v posilovně a plaveme v bazénu v Praze 
na Zeleném pruhu. Také trénujeme 
v pádlovacím bazénu v našem klu-
bu. Učíme se pořádně techniku. 
Trénuju s kamarády 4-5x týdně.

Měl jsi někdy krizi?
Občas na trénincích. Trénuju se 
staršími kluky a tak jsou pro mne 
tréninky hodně fyzicky náročné.

Chtěl jsi s tím někdy sek-
nout?
Minulý rok mne chytla freestyle 
koloběžka, ale rodiče mě 
přesvědčili, abych raději 
zůstal u kanoistiky. Jsem 
za to rád.

Tvé silné stránky?
Rychlost, síla a trochu technika.

Máš čas i na jiné aktivity?
Nejraději jsem venku. Jezdím 
na freestyle koloběžce. Baví 
mě Street workout. Dostal jsem 
se k němu náhodou. Šel jsem běhat 
a zkoušel posilovat venku na tyčích 
u hasičárny. Hodně mě to chytlo. Je to 
moje týdenní rutina.

V minulosti jsem zkoušel bojový sport tae-
kwondo a chvíli fotbal. Hraju v divadelním 
souboru Kukadýlko.

Prý točíš filmy?
Ano, zrovna natáčím film, kde se spojila rych-
lostní kanoistika s herectvím.

Co tě motivuje v závodech?
Výhra. Když mám šanci na výhru, tak jdu 
na krev. Nikdy nevím, zda vyhraju! Můžu 
spadnout do vody, dostat křeč, může ten 
za mnou zrychlit. Do poslední chvíle netuším, 
zda vyhraju.

Podporuje tě tvoje rodina?
Hodně! Vozí mě na tréninky, chodí na závody 
a fandí mi. Táta vždycky hrozně řve.

Kdo je tvým vzorem?
Český kanoista Martin Fuksa (dvojnásobný mistr 
světa na 500 m, účast na Olympiádě v Riu, pozn. 
redakce) a můj trenér Martin Hájek (2. místo 

na Mistrovství světa v Szegedu 2019).

Čeho bys chtěl dosáhnout?
Vyhrát olympiádu a získat co nejvíce 
medailí za celý svůj život.

Co tě čeká v nejbližší době?
Mistrovství ČR na dlouhé 

tratě na Vltavě. Moji soupeři 
budou v nevýhodě, 

jelikož nejsou 
zvyklí na vltav-
ské vlny. Trénují 
na přehradách, 
kde je klidná 

voda. Doufám, 
že to bude má letošní 

osmá zlatá medaile.
Držím palce! 

 Markéta Huplíková

Pozn. redakce: před uzávěrkou 
tohoto čísla jsme se dozvědě-
li, že Oliver Král i na tomto 

šampionátu vybojoval ve velmi 
nepříznivém počasí zlatou 
medaili na 2000 metrů.

Nejvíce si cením medailí z Mistrovství ČR
Dvanáctiletý Oliver Král, talentovaný kanoista a dobřichovický rodák, se přistěhoval do Letů 
v minulém roce. V tom letošním vyhrál sedm zlatých medailí v rychlostní kanoistice.
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Připravte se
na další vlnu

Akce platí do 15. 11. 2020. www.nordictelecom.cz

Je dobré být připraven na jakékoli vlny, které 
život přinese. Náš stabilní internet na doma 
bez závazku pro vás teď máme za parádní cenu.

Překvapivá volnost

Nová
Nordic TV

-100 Kč
na 6 měsíců

Balíček 
5G Internet + TV

-350 Kč
na 6 měsíců

Nordic 5G 
Internet

-200 Kč
na 6 měsíců
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Napište nám do Letováku…

Máte-li zájem zveřejnit v Letováku pozvánku na vaši akci, článek 
o činnosti vašeho spolku či organizace či jiné zajímavé informace z dění 
v Letech, neváhejte a zašlete nám příspěvek na adresu redakce letovak@
gmail.com. Uzávěrky jednotlivých čísel najdete níže. Pokud rozsah článku 
bude přesahovat možnosti daného vydání, vyhrazuje si redakce právo 
příspěvky zkrátit. Autor musí pod příspěvek uvést celé své jméno. Zásad-
ně nebudou otiskovány anonymní příspěvky, příspěvky, jejichž obsah je 
v rozporu s dobrými mravy, a příspěvky jakýmkoli způsobem napadající 
dobré jméno osoby či firmy. Uzávěrky Letováku pro rok 2020: 29. 11.

Letovák můžete číst i elektronicky na
www.obec-lety.cz/zivot-v-obci/casopis-letovak-1/

VÁNOČNÍ PŘÁNÍ OBCE LETY
Slyšte milé děti, čekají vás odměny! Sbíráme návrhy na vánoční přání 
obce s letovským motivem: kapličkou, návsí, znakem obce, řekou, 
mostem či jakýmkoliv vlastním nápadem. Obrázky zasílejte na adresu 
redakce: letovak@gmail.com.

PUTOVÁNÍ už je k mání k vánočnímu rozjímání

Nová knížka z autorské dílny 
ELMAVIA Pavly Soletky 
Krátké a Marie Snášelové 
Štorkové před pár dny dora-
zila z tiskárny. Po dvou letech 
práce se autorkám knih pro 
malé i velké podařilo úspěšně 
dotáhnout do konce již 
šestý autorský projekt. Vzkaz 
od Pavly Soletky a Marušky: 
„Ze srdce děkujeme všem 
příznivcům a podporovate-
lům naší tvorby, velmi si této 
podpory vážíme. Z nového 
knižního miminka máme 
nesmírnou radost a těšíme 
se, že se knihy brzy dostanou 
do nových domovů. PUTOVÁNÍ je kniha pro celou rodinu, která své čte-
náře provede celým adventně-vánočně-tříkrálovým časem. Tak si nenechte 
tuto knižní lahůdku ujít a zpříjemněte si letošní čekání na Ježíška a vánoční 
čas.“ Knihu můžete pořídit přímo u autorek na www.elmavia.cz. 

Z cyklu Brdy opět otevřené

Dnes bych se zaměřil na obec Míšov. Jde o poměrně vysoko položenou 
obec (630m) se zhruba 120 stálými obyvateli. Nachází se při silnici vedoucí 
z Rožmitálu pod Třemšínem do Spáleného Poříčí. Je ideálním výchozím 
místem pro poznávání jihozápadní části Brd.

Atom muzeum Javor 51
Co je však na tomto místě pozoruhodné, jsou bývalé vojenské objekty. Tyto 
vznikly v rámci Akce Javor, což byl společný armádní projekt Československa 
a Sovětského svazu, jehož předmětem bylo vybudování objektů sloužících 
k uskladnění speciálních (jaderných) bojových hlavic sovětské výroby. V roce 
1965 podepsala československá a sovětská strana přísně tajnou Dohodu 
o opatřeních ke zvýšení bojové pohotovosti raketových vojsk. V rámci této do-
hody se Československo zavázalo vybudovat celkem tři zvláštní objekty, které 
měly sloužit pro uložení jaderných hlavic (Javor 51 u Míšova ve VPP Jince, 
Javor 50 u Bíliny a Javor 52 u Bělé p. Bezdězem ve VPP Ralsko). Všechny byly 
dostavěny do roku 1969 a předány sovětské straně do užívání. Sovětská armáda 
užívala objekty v režimu přísného utajení až do roku 1990, kdy byly předány 
Československu. Dodnes není spolehlivě prokázáno, zda byly jaderné hlavice 
ve skladech skutečně uloženy. V roce 2013 zde bylo Nadací Železná Opona 
otevřeno Atom muzeum Javor 51, které bývá v sezóně o víkendu otevřeno 
a umožňuje unikátní prohlídku podzemních skladů.   Jiří Hudeček

Pojďte se s Jedním stromem vzdělávat, objevovat a hrát si!

Datum a čas Název akce Přednáší Cena

4. 11. 2020 Excel I. Práce s tabulkami Ing. Radka Halodová 300 Kč
1600 – 1900 pro začátečníky

7. 11. 2020 Kurs první pomoci dětem ZDrSEM 1000 Kč
900 – 1700 Zdrsem Mama

20. 1. 2021 Excel II. Práce s tabulkami Ing. Radka Halodová  300 Kč
1600 – 1900 pro mírně pokročilé

9. 1. 2021 Agrese je OK Liga otevřených mužů 500 Kč
 Zážitkový semínář zaměřený
 na proaktivní práci s agresí dětí

15. 2. 2021 Rozvoj předmatematických RNDr. Hana Lišková 200 Kč
1500 – 1800 představ u dětí

17. 4. 2021 Učíme se venku Tým lektorů projektu 1000 Kč
900 – 1700 Zážitkový workshop UČÍME SE VENKU

Přihlásit se můžete na alena.peltanova@jedenstrom.cz, případně se zaregistrovat na: 
https://jedenstrom.webooker.eu/


